

[回上一頁](#) [列印](#)

國立高雄科技大學
NATIONAL KAOHSIUNG
UNIVERSITY OF SCIENCE
AND TECHNOLOGY
授課大綱 Syllabus

部別：日間部四技

112學年度第2學期

列印日期：2024/03/06

中文課程名稱：國際金融	英文課程名稱：International Finance	授課教師：陳尚武
開課班級：金融系二甲	學分：3.0	授課時數：3.0
合班班級：金融系二乙		實習時數：0.0

1. 中文教學目標(Chinese Teaching objectives)

1. 協助學生瞭解國際金融產業發展與營運的動態趨勢。 2. 探討主要的國際金融市場和機構以及如何構建國際金融投資組合 3. 強化學生深入理解更多的國際金融概念和策略的理論與實務應用。

2. 英文教學目標(English Teaching objectives)

1. Assist students to realize the dynamic trend of IF industry operation and development. 2. Explore the major international financial markets and institutions and how to build an International Investment Portfolio 3. Empower students to literally understand more on theoretical and practical applications of IF concepts and strategies.

3. 中文教學綱要(Chinese CourseDescription)

本課程將介紹國際金融的多項主題，涵蓋國際金融市場和機構的發展和趨勢。我們將重點關注國際機構與個別投資人因其投資組合的成分資產在另一個國家交易所面臨的複雜情況。而此複雜情況主要是當交易的成份資產以是不同貨幣結算時，即會不可避免地導致匯率變動曝險，此曝險將對國際投資組合的財務與操作績效產生重大影響。因此，我們將深入探討貨幣避險的概念和技術。此外，國際投資銀行廣泛運用貨幣衍生性金融商品藉以創造豐厚利潤的價差和套利操作策略，亦會課堂中進行探討和舉例說明。

4. 英文教學綱要(English CourseDescription)

This course will provide an introduction to the broad areas of international finance, which covers issues related to the trends and development of international financial markets and institutions. We will focus on complications which institutional and/or individual investors face due to their investment portfolios' component assets traded in another country. The major complication arises when component assets traded settle by different currencies, and then inevitably results in exchange rate risk exposure which will bring significant impacts on the financial and operational performance of the international investment portfolio. We will therefore spend time on exploring currency hedging concepts and techniques. In addition, the crucial spread and arbitrage strategies of currency derivatives such as futures and options, which are heavily implemented by international investment banks to generate handsome profit, will be explored and exemplified in lecturing.

5. 中文核心能力

核心能力名稱(中)	核心能力名稱(英)	核心能力百分比	備註
認識與使用資訊科技的能力。			
熟悉與執行各項銀行業務的能力。			
協助公司在資本市場籌資金的能力。			
熟知與遵守各種財務與金融法規的能力。			

認識與分析國內與國際經濟環境的能力。

運用數量方法、統計資料分析和管理科學從事決策制定的能力。

熟悉各項金融商品，並依據客戶理財需求從事金融資產配置規劃與金融商品銷售的能力。

了解與應用財務理論、財務分析與財務報告的能力。

50

蒐集處理與維護財務資訊，執行會計作業、編製財務資訊報表，幫助企業制訂決策的能力。

50

無英文核心能力資料。

7. 教科書

中文書名： 英文書名：International Finance

中文作者： 英文作者：Cheol Eun and Bruce Resnick

1 中文出版社： 英文出版社：McGraw-Hill/Irwin Education, Global Edition, 7th. Ed., 2014 (華泰文化代理)

出版日期： 年 月 備註：

8. 參考書

中文書名： 英文書名：1. “The Ascent of Money: A Financial History of the World”

中文作者： 英文作者：Niall Ferguson

1 中文出版社： 英文出版社：New York: Penguin Press, 2008.

出版日期： 年 月 備註：

中文書名： 英文書名：2. “Building an International Investment Portfolio: Principles, Strategies, and Tools”

中文作者： 英文作者：Philip Bullen & Dirk Hofschire

2 中文出版社： 英文出版社：2003 Viewpoint Special Report of Fidelity Management & Research Company

出版日期： 年 月 備註：

中文書名： 英文書名：3. “Making the Financial Markets Safe”

中文作者： 英文作者：Robert Merton

3 中文出版社： 英文出版社：Harvard Business Review, Oct. 2009.

出版日期： 年 月 備註：

中文書名： 英文書名：4. “Six Ways Companies Mismanage Risk”

中文作者： 英文作者：René M. Stulz

4 中文出版社： 英文出版社：Harvard Business Review, March. 2009

出版日期： 年 月 備註：

9. 教學進度表

週次或項目 Week or Items	中文授課內容 Chinese Course Content	英文授課內容 English Course Content	分配節次 Assigned Classes	備註 Note
1	課程介紹 跨國企業全球化與國際金融	Syllabus & Introduction - Multinational Firm Globalization and International Finance	3	開放觀課
2	外匯市場 I	The Market for Foreign Exchange I	3	
3	外匯市場 II 教學視頻 I：金錢的故事(貪婪的美夢)	The Market for Foreign Exchange II “The Ascent of Money: A Financial History of the World” - Part I: Dreams of Avarice	3	
4	利率平價理論 I	International Parity Relationships I	3	
5	利率平價理論 II 教學視頻 VI：金錢的故事 (中美經濟共生體)	International Parity Relationships II “The Ascent of Money: A Financial History of the World” - Part VI: Chimerica	3	
6	外匯期貨 I 教學視頻 IV：金錢的故事 (風險對抗)	Futures on Foreign Exchange I “The Ascent of Money: A Financial History of the World” - Part IV: Risky Business	3	
7	外匯期貨 II 外匯選擇權I	Futures on Foreign Exchange I Options on Foreign Exchange I	3	
8	外匯選擇權II	Options on Foreign Exchange II	3	(4/8)校慶日調整放假一天
9	補充教材：外匯期貨與選擇 權的避險、價差投機、與套 利操作I	Supplementary: Hedging, Spread Speculation, and Arbitrage of Foreign Exchange Futures & Options I	3	

10	補充教材：外匯期貨與選擇權的避險、價差投機、與套利操作II	Supplementary: Hedging, Spread Speculation, and Arbitrage of Foreign Exchange Futures & Options II	3	
	國際銀行與貨幣市場	International Banking and Money Market		
	國際債券市場	International Bond Markets		
11	教學視頻 II：金錢的故事 (債券)	"The Ascent of Money: A Financial History of the World" - Part II: Human Bondage	3	
	國際股票市場	International Equity Markets		
12	教學視頻 III：金錢的故事 (泡沫經濟)	"The Ascent of Money: A Financial History of the World" - Part III: Blowing Bubbles	3	
	國際金融投資組合	International Portfolio Investments		
13	教學視頻 V：金錢的故事(房產安全)	"The Ascent of Money: A Financial History of the World" - Part V: Safe As Houses	3	
	國際金融投資組合的建構原則、策略、與方法 - 富達投信特別報告 I	"Building an International Investment Portfolio: Principles, Strategies, and Tools", Viewpoint Special Report of Fidelity I	3	
15	國際金融投資組合的建構原則、策略、與方法 - 富達投信特別報告 II	"Building an International Investment Portfolio: Principles, Strategies, and Tools", Viewpoint Special Report of Fidelity II	3	
16	如何使金融市場安全無虞：Robert Merton 哈佛商管評論	"Making the Financial Markets Safe", Robert Merton, Harvard Business Review	3	
17	國際金融風險管理的六大誤區：René M. Stulz 哈佛商管評論	"Six Ways Companies Mismanage Risk", René M. Stulz, Harvard Business Review	3	(6/10)端午節放假一天
	國際直接投資個案研討：台積電(台灣與國際經濟產業與	Special FDI Case Study: TSMC (The Economy,		

金融)	Business & Financial Development of Taiwan and the World)
18	Final Exam. 3

10. 中文成績評定(Chinese Evaluation method)

1. 上課出席 15% 2. 分組課堂報告 25% 3. 個人心得評論報告 20% (一到兩頁的書面報告，在期末考試時提交。請針對 “The Ascent of Money” 系列教學視頻或哈佛商管評論(Harvard Business Review)的兩篇主題論文撰寫您的個人英文心得評論報告。您可以任選任一集視頻或任一篇論文撰寫或將所有觀賞與閱讀心得，製作成整合性報告。) 4. 期末考試 40%

11. 英文成績評定(English Evaluation method)

Grading Summary: 1. Presence Checking 15% 2. Group Study Presentation 25% 3. Individual Review Report 20% (one to two pages of write-up, due at the final exam. date. Write or type up your own review comments on either the “The Ascent of Money” topics or the two topics of Harvard Business Review reference papers. You may prepare it on a discretionary basis as an integrated report from more than one topic or simply pick only one topic you are interested in.) 4. Final Exam. 40%

12. 中文課堂要求(Chinese Classroom requirements)

由於國際金融本身極具複雜性和所涉及的大量專業術語，出席每次課堂並做好筆記將對學生的學習進步有很大幫助。提高學生英語能力，提升國際金融知識的建議： 1. ICRT EZ News 可以做為免費提升英語能力和國際視野的有效方法 2. 學生可透過華爾街日報 (WSJ)、彭博財經新聞等世界知名財經媒體資源的涉獵閱讀，建立掌握長期及與時俱進的國際金融發展演變趨勢的能力。

13. 英文課堂要求(English Classroom requirements)

Because of the inherently complex nature of IF and the extensive jargon that are involved, attending each class meeting and taking good notes will have solid contribution on the students' learning progress. Advice to improve students' English ability and level up IF knowledge: 1. ICRT EZ News could be a useful way to level up English ability and international vision free of charge 2. Students could build up long-term synchronized learning capability of modern IF development and evolution through world renowned finance media resources such as The Wall Street Journal (WSJ) and Bloomberg News.

14. 本課程與SDGs相關項目(This course is relevant to these of SDGs as following_)

1. 消除貧窮(No Poverty);4. 優質教育(Quality Education);

「遵守智慧財產權」；「不得非法影印」！